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Глобус.

Презентация
романа

"Непогребенные"

О быховской синагоге
говорили и писали много.
Этот памятник архитектуры
всегда привлекал внимание
гостей города, интересовал
местных краеведов.
Впрочем, дальше
рассуждений о ценности
здания для истории дело не
шло.

В девяностых вокруг
синагоги появились
строительные леса, позже
пытались перекрыть крышу
здания, но благие намерения
так и остались
намерениями. Из-за
недостатка средств в
местном бюджете все
ограничилось деревянными
щитами, которыми были
забиты окна и двери
синагоги.

 И только сегодня у
памятника национальной
архитектуры появился
реальный шанс на
возрождение. О ремонте и
даже реконструкции
заговорили всерьез
благодаря намеченному на
сентябрь празднованию в
Быхове Дня белорусской
письменности.

Подготовка к важному
общ ер ес п уб л икан с ком у
мероприятию идет полным
ходом.  В частности, открыт
благотворительный счет на

реконструкцию синагоги,
готовится соответствующая
п р о е к т н о - с м е т н а я
документация.

Кстати, разработкой ее
занимается знаменитый
архитектор Леонид

Менделевич Левин, который на
минувшей неделе побывал в
Быхове и обсудил судьбу
синагоги с
в ы с о к о п о с т а в л е н н ы м и
п р а в и т е л ь с т в е н н ы м и
ч и н о в н и к а м и ,
руководителями района и
членами общественной
группы по подготовке и
празднованию Дня
белорусской письменности -
2013.

Разговор на этот раз был очень

предметным. Один из
создателей мемориального
комплекса «Хатынь», лауреат
Ленинской премии, премии
Ленинского комсомола,
заслуженный архитектор
Республики Беларусь, академик
Л. М. Левин, кроме прочего

я в л я е т с я
председателем
С о ю з а
Белорусских
евр ейс к их
общественных
объединений
и общин.
П о э т о м у
участие в
восстановлении
бы ховс кой
с и н а г о г и
с т о л ь
авторитетного,
н е
привыкшего

бросать слов на ветер
блестящего специалиста и
видного общественного
деятеля вселяет надежду на
то, что важное историческое
здание будет спасено от
окончательного разрушения.

Свои мнения, касающиеся
проекта, высказали быховчане,
которые, занимая важные
посты, немало сделали для
города и района: Почетный
гражданин Быхова, бывший

председатель райисполкома
Александр Романович
Позюмко и Семен Петрович
Двоскин – председатель
местной еврейской общины,
в прошлом руководитель
передового колхоза.

 Планов, в реализации
которых будет
задействованы средства
местного, областного,
р е с п у б л и к а н с к о г о
бюджетов, а также частных
жертвователей и
з а и н т е р е с о в а н н ы х
общественных организаций,
очень много.

В частности,
предполагается, что в
о т р е с т а в р и р о в а н н о й
синагоге  будет размещен
музей белорусского
еврейства.

Пока же, программа-
минимум – капитальный
ремонт крыши здания. После
того, как это будет сделано,
появится возможность
вплотную заняться
внутренним помещением и
внешними стенами синагоги.

               Сергей Антонов

На снимке (слева направо):
Александр Романович
Позюмко, Леонид
Менделевич Левин, Семен
Петрович Двоскин.
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Лідэры Партыі БНФ, руху «За
Свабоду» і кампаніі «Гавары
праўду» абвясьцілі пра
стратэгічнае партнэрства ў межах
супольнай працы па правядзеньні
Народнага hэфэрэндуму, які
закране хвалюючыя большасьць
насельніцтва пытаньні. Старшыня
Партыі БНФ Аляксей Янукевіч
пракамэнтаваў партыйнай прэс-
службе фармат супрацы ў межах
гэтай ініцыятывы, а таксама
адзначыў тое, што партнэрства не
азначае аб’яднаньня, а “ёсьць
інструмэнтам дзеля прасоўваньня
і абароны нацыянальных інтарэсаў
і праграмных каштоўнасьцяў
Партыі БНФ”.
У панядзелак у Менску адбылася
прэс-канферэнцыя, удзел у якой
узялі старшыня Партыі БНФ
Аляксей Янукевіч, старшыня Руху
“За Свабоду” Аляксандр Мілінкевіч
і ягоны намесьнік Юрась Губарэвіч,
лідэр кампаніі “Гавары праўду”
Ўладзімір Някляеў і ягны намесьнік
Андрэй Дзьмітрыеў.
Тры арганізацыі заявілі пра пачатак
стратэгічнага партнэрства дзеля
дасягненьня супольных мэтаў,
самая галоўная зь якіх –
дэмакратычныя зьмены ў краіне.
Прадстаўнікі трох структураў
заявілі, што аб’ядноўваць высілкі
на будучыя выбарчыя кампаніі.

Разам з тым, усе тры арганізацыі па-
ранейшаму застаюцца
самастойнымі палітычнымі адзінкамі
і будуць дзейнічаць паводле сваіх
праграмаў.
Дзеля дасягненьня палітычных
зьменаў у Беларусі, перакананыя
палітыкі, неабходна актывізаваць
грамадзкую думку і абудзіць
беларусаў. Гэта магчыма толькі праз
супольныя і скаардынаваныя
дзеяньні. Так, прадстаўнікі трох
арганізацыяў паведамілі пра
дамоўленасьці па фармаваньні
адзінага сьпісу кандыдатаў на
будучыя мясцовыя выбары.
“Супольна дасягаць акрэсьленыя
мэты будзе прасьцей, у тым ліку,
больш эфэктыўна зможам
адстойваць і нашыя праграмныя
каштоўнасьці. Партыя БНФ –
палітычны суб’ект з яснай
праграмай, каштоўнасьцямі і
ідэалёгіяй. Уключаючыся ў Народны
рэферэндум, мы не адкідаем сваёй
праграмнай дзейнасьці, больш за
тое, гэтае партнэрства мы бачым як
сродак рэалізацыі і папулярызацыі
каштоўнасьцяў БНФ у грамадзтве.
Перакананы, што праз Народны
рэферэндум мы зможам больш
эфектыўна спрыяць абароне
нацыянальных інтарэсаў. У гэтым
кантэксьце Партыя БНФ разглядае
стратэгічнае партнэрства як форму
рэалізацыі Мэмарандуму БНР “Аб
захадах па абароне незалежнасьці
Беларусі”, які быў падпісаны летась
у лістападзе. Вельмі важна, каб
нашая супольная праца спрыяла
ўмацаваньню дзяржаўнай
незалежнасьці краіны”, – адзначыў
Аляксей Янукевіч.

Праца ў межах Народнага
рэферэндума будзе праходзіць у
некалькі этапаў. Перадусім,
неабходна сфармуляваць
пытаньні, якія могуць быць
вынесеныя на рэферэндум. Цягам
трох месяцаў плянуецца аб’ехаць
каля 30 гарадоў краіны і даведацца
пра найбольш актуальныя і
хвалюючыя пытаньні для людзей.
Пытаньні плянуецца сфармаваць да
мясцоых выбараў, якія маюць
адбыцца не пазьней за сакавік 2014
году, у часе якіх распачнецца і
збор подпісаў за неабходнасьць
правядзеньня рэфэрэндуму.
Акрэсьленыя пытаньні будуць
уключаныя гэтаксама і ў праграмы
кандыдатаў у дэпутаты і могуць
стаць асновай дзеля
перадвыбарчай праграмы адзінага
кандыдата.
“Запачаткаваны працэс ёсьць
працэсам дэмакратычным і ў гэтым
сэнсе ён супрацьстаіць той мадэлі,
якая навязваецца рэжымам. Мы
павінныя разьвіваць дэмакратыю ў
нашай краіне, нягледзчы на поўнае
дэвальваваньне інстытута выбараў.
Падкрэсьлю, што мы разглядаем
гэтую кампанію ня проста як збор
народных меркаваньняў, а
менавіта як палітычны працэс
апаніраваньня тым варыянтам
дзяржаўнай палітыкі, якія рэалізуе
рэжым. Мы перакананыя, што
нашае стратэгічнае партнэрства
будзе паьспяховым. Спадзяюся,
на бліжэйшым паседжаньні Сойм
Партыі БНФ зацьвердзіць
уваходжаньне партыі ў кампанію
Народнага рэфэрэндуму”, –
паведаміў Аляксей Янукевіч.

Партыя БНФ, Рух «За Свабоду» і кампанія
«Гавары праўду» ініцыююць Народны рэферэндум

- Прымаючы рашэнне балатавацца ў
прэзідэнты, Вы не саромеліся свайго
земляка Аляксандра Лукашэнку? На
Вас не пераносілі самыя нізкія рысы
нязменнага правіцеля Беларусі?
- За час выбарчай кампаніі я
неаднаразова наведаў шматлікія гарады
і мястэчкі Беларусі. Той факт, што я са
Шклова, і ў той жа час – прадстаўляю
Партыю БНФ, амаль паўсюдна вызываў
своеасабліую цікавасць. Нашая каманда

Інтэрвію Рыгора Кастусёва парталу UDF.BY
Былы кандыдат на прэзідэнта Рыгор Кастусёў адказаў на пытанні праекта UDF.BY “ПАЛІТЫКА”.

арганізоўвала сустрэчы ў разнастайных
фарматах. Гэта былі і загадзя
запланаваныя сустрэчы ў залах, куды,
зразумела, збольшага прыходзілі людзі
ў рознай ступені палітызаваныя. Гэта
былі і сустрэчы на рынках, іншых
грамадскіх месцах, што для выбаршчыкаў
было нечакана.
За час шматлікіх сустрэчаў з
выбаршчыкамі я ні разу не сустрэўся з
тым, каб людзі пераносілі адмоўныя
якасці “бессменного правителя”

Беларусі на маю асобу. Не назіралася
таксама і фактаў агрэсіі ў мой бок у час
разнастайных сустрэчаў, хоць тут
нярэдка мы сустракаліся з ярымі
прыхільнікамі Лукашэнкі.
Зрэдку адмоўныя выказванні ў свой бок
у фармаце “хопіць нам шклоўскіх,
дасталі…” я заўважаў толькі ў
публікацыях і каментарах некаторых
друкаваных і электронных СМІ.

Працяг на старонцы 3
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Сораму за земляка, які завёў краіну ў
бездань, я ніколі не адчуваў і не
адчуваю, бо я ніякім чынам не
спрычыніўся да гэтых працэсаў разам
з ім – ні з часоў прэзідэнцкай кампаніі
1994 года, ні з часоў атрымання нашай
краінай незалежнасці, калі ўжо тады
на Беларусі распачаў нараджацца
антыбеларускі, антынародны рэжым.
Фармаванне антыбеларускага
рэжыма на Беларусі я разглядаю не
з часоў рэферэндума 1996 года ці з
часоў прэзідэнцкай кампаніі 1994
года. Гэты працэс значна шырэйшы
па часе. Стварэнне яго падмуркаў
распачалося тады, калі з беларускіх
сілавых структураў звальнялі афіцэраў
– удзельнікаў Беларускага
згуртавання вайскоўцаў, як
старшынём камісіі ВС станавіўся
А.Лукашэнка, а раней узгодненыя, за
ноч да гэтага, асобы, чамусьці
адмовіліся вылучацца на гэтую
пасаду. Стварэнне рэжыму
праглядаецца і ў адстаўцы Шушкевіча
з пасады старшыні ВС, і ў стварэнні
групы “маладых ваўкоў” – прыхільнікаў
Лукашэнкі ў ВС.
Маёй цагліны ў падмурку рэжыму
няма.
- На першыя ролі ў Партыі БНФ Вы
прышлі ў камандзе Аляксея
Янукевіча ў верасні 2009 года. Тады,
дый цяпер яшчэ, кажуць, што той
вераснёўскі з’езд стаўся вынікам
рэйдэрскага захопу Партыі БНФ
рухам Аляксандра Мілінкевіча.
- У тыя часы, пра якія вы кажаце,
Партыя БНФ апынулася ў вельмі
складанай сітуацыі. Тады ўжо
распачынаўся працэс фармавання
спісу прэтэндэнтаў на кандыдатаў у
прэзідэнты РБ. Сярод найбольш
перспектыўных прэтэндэнтаў, як
падавалася на той час,
распачыналася сапраўднае
“спаборніцтва” за ўсходні вектар
падтрымкі, які, на іх думку, мог
забяспечыць рэальную перамогу на
хуткіх выбарах.У той жа час яны не
жадалі заўважаць рэальных пагрозаў
асноўным каштоўнасцям нашай
краіны ад магчымых “імпульсаў
дэмакратыі з Крамля”. У гэты працэс,
на жаль, імкліва ўцягвалася Партыя
БНФ, што ў канчатковым выніку
прывяло б да развалу партыі.
На вераснёўскім 2009 года з’ездзе
Партыі БНФ асноўная частка
ўдзельнікаў з’езду своечасова
зразумела гэтыя пагрозы і
прагаласавала супраць лініі былога
кіраўніцтва. З абранем Аляксея
Янукевіча на пасаду старшыні
Партыя БНФ цвёрда стала на пазіцыі
абаронцы нацыянальных інтарэсаў.

Выказванні некаторых ўдзельнікаў
з’езду, якія вылучаліся на кіроўныя
пасады і ўдзельнічалі да канца ў працэсе
галасавання, аб “рэйдэрскім захопе
партыі”, выглядаюць не інакш як крыўда
дзіцяці, у якога адабралі прыгожую цацку.
Пазіцыя, што яны могуць быць у партыі
толькі на кіруючай пасадзе – гэта ніякая
пазіцыя.
Аляксей Янукевіч ніколі не быў сябрам
руху “За свабоду”. А тое, што Партыя БНФ
і рух “За свабоду” з’яўляюцца
арганізацыямі, блізкімі па пазіцыях
абароны незалежнасці Беларусі і
абароны яе нацыянальных інтарэсаў, я
лічу толькі станоўчым фактарам.
- У канцы лістапада 2009 года Партыя
БНФ разам з рухам “За свабоду” і
шэрагам іншых структураў аб’явілі пра
стварэнне нацыянальна-
дэмакратычнай кааліцыі «Беларускі
незалежніцкі блок». Незалежная прэса
тут жа ахрысціла новую структуру
«блокам Мілінкевіча», створаны пад
верагоднае вылучэнне Мілінкевіча на
прэзідэнцкія выбары -2010 года? Ці так
гэта?
- Стварэнне “Беларускага
незалежніцкага блоку” стала спробай
аб’яднання нацыянальна-
патрыятычных сілаў і абрання адзінага
кандыдата ад гэтых арганізацый. На той
момант шэрагам прэтэндэнтаў імкліва
распрацоўваліся кантакты з Усходам
дзеля атрымання разнастайнай
падтрымкі. Крэмль са свайго боку
імкнуўся скарыстоўваць падобнае
супрацоўніцтва на сваю карысць. Гэтаму
неабходна было супрацьстаяць.
Меркавалася, што да блоку далучацца і
іншыя арганізацыі, якія грунтуюцца на
беларускіх нацыянальных аштоўнасцях.
 Вылучэнне адзінага кандыдата ад
“Беларускага незалежніцкага блоку”
планавалася праз прапанаваную
Партыяй БНФ працэдуру, дзе
прэтэндэнты знаходзіліся ў роўных
умовах. Цалкам верагодна, што адзіным
кандыдатам ад блоку мог стаць
А.Мілінкевіч, бо на той момант, ды і
зараз, ён з’яўляўся найбольш вядомым
беларускім палітыкам у краіне і за яе
межамі.
- Але ў выніку – Аляксандр Мілінкевіч
на выбары не пайшоў, але ад блока
вылучыліся адразу тры кандыдаты:
Вы, Алесь Міхалевіч і Юрый Глушакоў.
Не здолелі дамовіцца нават між сабой
ці тут дзейнічалі іншыя матывы?
- А надалей падзеі развіваліся такім
чынам, што калі нават ад блока і ўдалося
б вылучэнне адзінага кандыдата, то на іх
агульную колькасць гэта паўплывала б
не значна – ўсяго ў выніку было б мінімум
7 кандыдатаў, што не змяняла сітуацыю.
Гэта ў асноўным і паўплывала на
рашэнне Мілінкевіча і нашае агульнае
рашэнне. Адносіны паміж намі ўсімі

захаваліся самыя спрыяльныя.
Мілінкевіч вельмі эфектыўна
адпрацаваў у маёй камандзе ў якасці
даверанай асобы. Нажаль, не склаліся
на той момант такім жа чынам
адносіны з яшчэ адным кандыдатам ад
арганізацыі ўваходзячай у БНБ –
Рымашэўскім.
- Чаму ўвосень 2010 года дзевяць
апазіцыйных палітыкаў не прыйшлі
да адзінага рашэнне – або вызначыць
адзінага кандыдата, або супольна
зняцца?
- Прыняцё агульнага рашэння
кандыдатаў на прэзідэнта па
вызначэнню адзінага кандыдата ці
агульнаму зняццю ўвосень 2010 не
адбылося, ды і не магло адбыцца, таму
што кандыдаты прадстаўлялі
разнастайнае палітычнае поле.
Прапановы аб агульным зняцці ад
некаторых кандыдатаў былі хутчэй
спробамі лішні раз прапіярыцца.
 Дый, як паказала далейшае развіццё
падзей, менавіта шматлікасць
кандыдатаў надала выбарчай кампаніі
дынамізм, прыцягнула да выбарчай
кампаніі вялікую ўвагу не толькі
беларускіх грамадзян, а і ўсёй сусветнай
грамадскасці.
- Аднак закончылася кампанія
трагічна. З дзевяці апазіцыйных
кандыдатаў на прэзідэнта толькі Вы
ды Яраслаў Раманчук не затрымаліся
ў “амерыканцы” надоўга. Сітуацыя з
Раманчуком вядомая. Чаму Вас не
зачынілі ў СІЗА КДБ? Адразу пасля
таго пайшлі размовы пра
супрацоўніцтва…
- У сітуацыі з маім затрыманнем і
вызваленнем з “амерыканкі”, а
таксама незатрыманнем ні аднаго
ўдзельніка нашага выбарчага штабах –
для мяне таксама многа чаго не
зразумела. Адразу скажу, што маёй
заслугі ў тым няма, як і ў тым, што ў
параўнанні з іншымі, са мной
абыходзіліся “лагодна”. Ды і прапаноў
на падпісанне дакументаў аб
супрацоўніцтве з КДБ, або напісанне
прашэння аб памілаванні мне не
паступала.
Па вызваленні з КДБ я адразу прыняў
удзел у прэс-канферэнцыі, дзе
прысутнічалі журналісты шматлікіх СМІ,
хоць мой стан здароўя пасля ўдараў
дубінкай па галаве, мякка кажучы,
пакідаў жадаць лепшага. Разам з
праваабаронцамі ад сябе і ад імя
іншых кандыдатаў паспеў у апошнія
хвіліны падаць скаргу ў ЦВК аб
парушэннях выбарчага заканадаўства
ў час прэзідэнцкай кампаніі. Калі б
мяне пратрымалі ў КДБ яшчэ некалькі
гадзін, то час, згодна з беларускім
заканадаўствам, на падачу скаргі ў ЦВК
проста б скончыўся…

Працяг на старонцы 4
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Прыпынюся і на адказах на пытанні
дадзеных беларускаму тэлебачанню 20
снежня 2010 года. Лічыў і лічу зараз,
што чалавек, які займаецца палітыкай,
абавязаны скарыстоўваць любую
магчымасць, у якім бы стане або
сітуацыі ён ні знаходзіўся, каб праз СМІ
данесці да людзей свае думкі, свае
меркаванні. Зразумела, нярэдка трэба
ўлічваць пагрозу, што сэнс сказанага
можа быць скажоны, і трэба казаць так,
каб сэнс выказванняў не згубіўся. Так і
атрымалася, нягледзечы на тое, што
фармат інтэрв’ю быў скажоны,
асноўная думка выказванняў
захавалася. Я і зараз магу іх коратка
паўтарыць: “Правакацыі і збіццё
людзей, што адбыліся на плошчы 19
снежня 2010 года, адбыліся па сцэнару
Крамля. Падзеі, адбыўшыяся на
плошчы пойдуць толькі на карысць
расійскаму боку, і адмоўна адаб’юцца
на адносінах Беларусі з Еўропай”.
Самае цікавае, што пасля гэтай
сустрэчы з журналістамі мне ўпершыню
ў КДБ на рукі адзелі і кайданкі, хаця да
гэтай пары падобная мера ўздзеяння
не прымянялася.
- Ваша ацэнка – Вы паспяхова
адпрацавалі прэзідэнцкую кампанію
ці правалілі?
- Калі ўлічваць, што рашэнне аб
фармаце ўдзелу Партыі БНФ у
прэзідэнцкай выбарчай кампаніі было
прынята за 6 месяцаў да выбараў, то
лічу, што я асабіста адпрацаваў
кампанію паспяхова. Дый не толькі я.
Уся нашая каманда спрацавала
паспяхова, на ідэю, на энтузіязме. Ні
адна іншая каманда ў такіх умовах са
сваёй задачай не справілася б.
- Беларуская апазіцыя дагэтуль не
можа ачуняць ад разгрому 2010 года.
Менавіта таму і на парламенцкую
кампанію пайшла трыма калонамі:
удзельнікі, паўудзельнікі,
байкатысты. Не за гарамі ўжо
прэзідэнцкая кампанія 2015 года, але
адзінства ў апазіцыі не назіраецца.
БНФ, рух “За свабоду”, кампанія
“Гавары праўду” вядуць
кансультацыі напярэдадні гэтай
кампаніі. Які прадмет перамоваў?
- Супрацоўніцтва БНФ, руху “За свабоду”,
кампаніі “Гавары праўду” грунтуецца на
прынцыпах абароны нацыянальных
інтарэсаў краіны. Разам мы імкнёмся
аб’яднаць нацыянальна-
патрыятычныя сілы краіны і ў
бліжэйшай перспектыве вызначыцца з
фарматам абрання адзінага
кандыдата.
- Для ўсіх відавочна: каб рашыць
галоўную праблему – пытанне ўлады,

апазіцыя мусіць выступіць адзіным
фронтам, забыўшыся на час пра
партыйныя інтарэсы і амбіцыі. Ці
магчыма з’еўленне ў Беларусі адзінай
сілы, здольнай усур’ёз пазмагацца за
ўладу? Ці гэта міф?
- Я не з’яўляюся прыхільнікам штучна
створанага аб’яднання дзеля
аб’яднання. Супрацоўніцтва
разнастайных арганізацый можа
адбывацца на глебе агульных інтарэсаў
і агульнага бачання далейшага развіцця
краіны.
Аб’яднанне мусіць адбывацца не толькі
на аснове пазіцыі супраць кагосьці або
чагосьці. Мы павінны данесці да
выбаршчыка сваю пазіцыю – за што мы,
данесці свае погляды і праграмы па
рэфармаванню эканомікі, сацыяльнай,
юрыдычнай сферы краіны. Што мы,
нажаль, да гэтай пары не зрабілі.
Найвышэйшай кропкай аб’яднання
беларускай апазіцыі ў мінулым я лічу
кангрэс 2005 года, на якім адзіным
кандыдатам на прэзідэнта РБ ад
дэмакратычных сілаў на выбары 2006
года быў абраны А.Мілінкевіч. Але і ў той
сітуацыі ён не стаў адным кандыдатам
ад дэмсілаў.
І на гэты раз, на маю думку, сваю ролю
адыграе ўсходні вектар, акрамя
кандыдата ад нацыянальна-
патрыятычых сілаў з’явяцца
прэтэндэнты на атрыманне падтрымкі
ад усходняй суседкі.
Адзінай сілай, здольнай пазмагацца за
ўладу ў Беларусі, могуць стаць толькі
аб’яднаныя нацыянальна-
патрыятычныя сілы краіны, аб’яднанне
якіх будзе адбывацца на грунце абароны
нацыянальных інтарэсаў краіны. Над
гэтым мы зараз і працуем разам са
сваімі паплечнікамі.
- Як Вы мяркуеце, ці ўдасца
вызначыцца з адзіным кандыдатам да
2015 года ці не бачыце ў тым
неабходнасці?
- Мяркую, што з адзіным кандыдатам ад
дэмсілаў вызначыцца ўдасца. Але гэта
не азначае, што ён будзе адным
кандыдатам ад дэмсілаў.
- Асабіста Вы – прыхільнік удзелу ў
прэзідэнцкай кампаніі ці байкоту?
- Я з’яўляюся прыхільнікам удзелу ў
прэзідэнцкай выбарчай кампаніі. Бо
ўдзел у любой выбарчай кампаніі – гэта
легітымная магчымасць палітычным
арганізацыям для працы з
насельніцтвам.
- Ці гатовыя Вы зноў выпрабаваць свае
сілы ў прэзідэнцкай гонцы -2015?
- Лічу, што на прэзідэнцкую кампанію ў
якасці прэтэндэнтаў неабходна
вылучаць маладых людзей, і ўжо з іх
шэрагаў выходзіць на адзінага
кандыдата ад дэмакратычных сілаў.

Маладым людзям удасца зрабіць тое,
што не змагло зрабіць нашае
пакаленне – вывесці Беларусь на рэйкі
пабудовы незалежнай,
дэмакратычнай, еўрапейскай,
беларускай краіны. Але калі раптам
узнікне такая неабходнасць, то я гатовы
паспрабаваць свае сілы ў новай
прэзідэнцкай гонцы.
- Як Вашая сям’я паставілася да
ўдзелу ў вялікай палітыцы, у
прыватнасці, у 2010 годзе і ці гатовая
да новага Вашага паходу на
прэзідэнцтва? Палітыка ў Беларусі –
справа небяспечная, таму варта было
спачатку абараніць тылы…
- Мая сям’я, як і любая нармальная
сям’я, у 2010 годзе побач з падтрымкай
выказвала і хваляванні за здароўе і лёс
бацькі і мужа. За шматлікія гады
грамадскай і палітычнай дзейнасці
ўдзел ў разнастайных палітычных
кампаніях мне разам з сям’ёй
прыйшлося прайсці праз усялякае. І
затрыманні, і арышты, і звальненні з
работы…Праз гэта прайшлі ўсе: я,
жонка, дзеці. І абмежаванні ў прыёме
на працу напачатку 90-х, і судовы працэс
1995 года, арышты 2006 года і т.д.
Самыя складаныя часы былі пасля
прэзідэнцкай кампаніі 2001 года, калі
па загадзе Жураўковай на мяне два
месяцы шукалі кампрамат, каб
пасадзіць у турму. У выніку застаўся без
працы і толькі праз чатыры месяцы
змог фінансава стаць на ногі,
стварыўшы свой бізнэс. У тыя часы
любы апазіцыянер у падобнай сітуацыі
са сваімі праблемамі заставаўся сам-
насам. Не было, як зараз, увагі з боку
сусветнай грамадскасці, адсутнічалі
грамадскія арганізацыі салідарнасці ў
Беларусі. Але мы ніколі не меркавалі
аб ад’ездзе на месца жыхарства за
межы краіны…

Пачатак на старонках 2,3

Праваабарончы цэнтр
“Вясна” распачаў працу ў

новым офісе
1 красавіка, у дзень адкрыцця новага офісу
ПЦ “Вясна”, праваабаронцы прэзентавалі
новыя аналітычныя выданні, акрэслілі
планы на будучыню і расставілі
прыярытэты ў сваёй дзейнасці на бягучы
момант.
Знайсці новае памяшканне пад офіс пасля
канфіскацыі папярэдняга было для
арганізацыі вялікай цяжкасцю. Як сказаў
падчас прэс-канферэнцыі намеснік
старшыні праваабарончага цэнтру
Валянцін Стэфановіч, у тых умовах, у якіх
працуе “Вясна”, “пажадана, каб чалавек,
які пагодзіцца прадаставіць нам кватэру,
не меў у Беларусі ні сям’і, ні бізнесу. Так
што гаспадар гэтай кватэры не пражывае
ў Беларусі, мы карыстаемся ёю на
падставе даверанасцяў з максімальна
шырокімі правамі і паўнамоцтвамі. Таму
спадзяюся, што мы тут застанемся на доўгі
час”.
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БЕГ НА МЕСТЕ
Этот месяц ознаменовался неделя

ознаменовалась двумя знаковыми, а может быть даже
судьбоносными для Беларуси событиями. Во-первых,
президент заверил народ в том, что не допустит  в стране
однополых браков, а во-вторых, «депутаты» наконец-таки
нашли в себе гражданское мужество выступить с
предложением о внедрении на предприятиях
производственной гимнастики.

 В списке злободневных проблем две названных –
самые актуальные. А как же иначе? Кризис преодолен,
планка в пятьсот долларов зарплаты достигнута, а
модернизация белорусских предприятий завершится
никак не позже годовщины Октябрьского переворота.

Осталось лишь разобраться с гомосексуалистами,
лесбиянками да позаботиться о том, чтобы каждый
белорус был достаточно здоровым для продуктивного
труда в чугунолитейной промышленности.

 Что касается белорусских «парламентариев», то
никто и не ждал от них чего-нибудь кроме закона о
физзарядке. Такое понятие, как интеллект давно стало для
них словом ругательным.  Писатели всем скопом
отправляются в командировки на предприятия, чтобы
искать темы для своих «бестселлеров», председатели
колхозов собираются на семинары, где в тысячный раз
напоминают друг другу о тонкостях ведения посевных и
уборочных. Тут уж без производственной гимнастики –
никак.

Поставить на место разгулявшиеся сексуальные
меньшинства – тоже логичный и закономерный шаг.
Белорусы, по мнению властей, достигли той степени
благосостояния, когда начинают беситься с жиру и мечтают
только о том, как бы заключить однополые браки. Чем не
Голландия?

На самом деле все гораздо проще и трагичнее.
Систематические провалы всех благих начинаний,
неудачные попытки занять денег у разных стран и дикий
рост цен привели к тому, что фантазия правящих кругов
Беларуси иссякла окончательно.

Пудрить народу мозги больше нечем. Остается
лишь обратить гнев белорусов на разгул сексменьшинств
и вместо своевременной выплаты зарплат оглушить
работяг производственной гимнастикой.

Что ж, белорусы к физзарядке готовы. Как-никак
за плечами у них двадцатилетний опыт бега на месте.

Знакомые часто спрашивают меня: почему, мол, после парламентских выборов, я уменьшил
свою активность. Отвечаю: не уменьшал. Даже наоборот. В рубоике "Особое мнение" на сайте
"Белорусский партизан" появился мой блог. Там я высказывю свою точку зрения на события в
стране, нашем районе и городе. Почему именно на "Партизане"? Да потому, что именно там
можно иметь особое мнение.

ЗАЕДАЕТ "ВНЕБЮДЖЕТКА"
Заявление президента о том, что  «…как и с

учителей, так и с врачей будет железный спрос…»
вполне предсказуемо. Его следовало ожидать. В
бюджете Беларуси, которая как Паниковский бродит по
странам и континентам с настойчивой просьбой «Дай
миллион!», денег не было, нет, и не предвидится.
Режиму остается лишь пресекать робкие всхлипывания
о низкой зарплате угрозами «завинтить гайки».

Причем единица измерения эффективности
придумана почти для всех категорий трудящихся.
Рабочие заводов будут в шоколаде, если начнут
выпускать конкурентоспособную продукцию,
колхозники начнут процветать, если вырастят и
выкормят, врачи и учителя – за счет внедрения платных
услуг. Не можете? Не способны? Тогда, черт бы вас
побрал, о каком повышении зарплат треплетесь?

Объективные причины, по которым ни
произвести, ни  выучить, ни вылечить невозможно,
правительство в расчет не берет. Еще бы! Ведь именно
для легионов чиновников единица измерения
эффективности их «труда» пока не придумана. И если
уж говорить о работе на результат, то, как раз у
любимцев Лукашенко он нулевой. За двадцать лет
никаких существенных сдвигов ни в промышленности,
ни в сельском хозяйстве, ни в других сферах не
произошло,. Зато «никакая» зарплата бюрократов
повышается регулярно, а надбавки за различного рода
«ответственности» измеряются уже сотнями процентов.

Картинка белорусской действительности, по
мнению диктатуры, такова: плохие учителя, неумелые
врачи, ленивые рабочие, пьянчуги-крестьяне с одной
стороны. С другой - расчудесные министры, директора
и председатели, с которых разве что иконы писать.

Эти ребята в курсе того, что происходит у
бюджетников на самом деле и их вполне устраивает
повсеместная вакханалия лжи.

 Учителям предоставлен «широкий» выбор. Они
могут повышать свое материальное благосостояние за
счет организации платных кружков и курсов, могут их
не организовывать и просто вносить денежки из своего
кармана, а кружки и курсы будут существовать лишь в
отчетах. Имеют даже полное право признать свою
некомпетентность, не заморачиваться с
«внебюджеткой» и лишиться соответствующей премии.
Выбирай – не хочу.

Довелось беседовать с директором одного из
деревенских клубов. Женщина раскрыла некоторые из
тайн «внебюджетного» самообмана. В ее клуб никто не
ходит. Молодежи в деревне почти нет, да и ее пряником
не заманишь на дискотеки и в кинозал. Оборудование
там уж очень древнее. Что касается стариков, то они
предпочитают всем культурно-массовым мероприятиям
сидение у телевизора.

Выход из положения прост, как все гениальное.
Директор клуба на пару с библиотекарем сами скупают
билеты на дискотеки и в кино. Смысл? Во-первых,
трудовой стаж, во-вторых, премия за мнимое веселье
селян на дискотеках окупает затраты на билеты.

У врачей все несколько сложнее. Режим ведь
никак не определится: то ли продолжать петь песенку
о достижении в виде бесплатного медицинского
обслуживания, то ли послать это достижение куда
подальше и окончательно перевести медицину на
рыночные рельсы. Эта половинчатость приводит лишь
к тому, что для создания тарифов на платные услуги
приходится содержать непомерное число бухгалтеров,
которые не успевают менять свои расценки вслед за
стремительным ростом цен.

Собственно же медрабнотники, независимо от
своей квалификации и талантов вынуждены брести по
колее, в которую их намеренно загнали.

Еще в  советские времена, в одной из своих
радиопередач Сева Новгородцев заметил:

- Стирается грань между городом и деревней,
между умственным трудом и физическим, между
правдой и ложью…

Приходится с грустью констатировать:
последняя грань в современной Беларуси уж точно
стерта.  Продолжение на странице 8

Сергей Антонов
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Винцук Вячорка: Мясникович едет
выпрашивать кредит

Визит белорусского премьера в Москву – продолжение
«сдачи» экономической и политической независимости
Беларуси.
Таким образом член организационного комитета
«Беларускага Руху», бывший председатель Партии БНФ
Винцук Вячорка прокомментировал сайту charter97.org
переговоры премьер-министров Беларуси и России в
Москве.
«Данные переговоры на высшем уровне продиктованы
кризисной финансово-экономической ситуацией в
Беларуси. Лукашенко надеется на продолжение поставок
соответствующего количества нефти и газа по выгодным
ценам, но в первую очередь он надеется на очередные
транши кредитов – как российских, так и по линии
международных структур», - подчеркнул политик.
Он отметил, что этот визит будет проходить на фоне встречи
другого уровня.
«Здесь имеется в виду последняя встреча, связанная с
судьбой МАЗа и КаМАЗа. Очевидно, что российская сторона
будет последовательно, с холодным расчетом душить
Минск и требовать выполнения всех обещаний, связанных
с передачей наиболее ликвидных единиц белорусской
промышленности, согласно списку: МАЗ,
нефтеперерабатывающие заводы и другие крупные
предприятия. Таким образом сбываются мрачные
прогнозы о том, что Лукашенко не является гарантом
независимости Беларуси, на что наивно надеялись
некоторые европейские политики. Совсем наоборот - его
линия ведет к последовательной «сдаче» экономической
и политической независимости страны», - уверен Винцук
Вячорка.
Напомним, 21 мая в Москве Михаил Мясникович и Дмитрий
Медведев обсудят вопросы российско-белорусского
сотрудничества в торгово-экономической, инвестиционной,
энергетической и других областях.

Фантастические планы Прокоповича:
85% всех продуктов - на экспорт

Заместитель премьер-министра Петр Прокопович озвучил
планы властей экспортировать 85% всей белорусской
продукции.
И это при том, что в этом году экспорт сократился в 4 раза.
По данным Белстата, в этом году Беларусь за январь-март
продала своих товаров больше, чем импортировала, на $
426,4 млн. В прошлом году эта цифра достигала $ 1 млрд
728,5 млн.
Несмотря на такие данные статистики, Петр Прокопович
ставит фантастические задачи - экспортировать 80-85%
всей производимой в стране продукции. И станет это
возможным якобы благодаря начавшейся модернизации
5 тыс. предприятий, что повысит конкурентоспособность
их продукции, передает «Белсат».
«Петр Прокопович - не экономист и никогда им не был, он
- государственный чиновник, поэтому преподает
административно-бюрократическое видение перспектив,

Лев Марголин: Выплаты долгов за счет
ЗВР приведут к обвалу рубля

Если власти будут держать курс рубля до последнего
наперекор всем рыночным законам экономики, это
приведет к очередной девальвации.
Такое мнение высказал сайту charter97.org экономист Лев
Марголин, комментируя выплаты Беларуси по внешним
займам в 2013 году.
«Проблемы, где брать деньги, пока что нет. Существуют
золотовалютные резервы Национального банка, откуда
средства можно взять в любой момент. Но властям очень
не хочется, чтобы эти резервы уменьшались. Во-первых,
это опасно, а во-вторых, это подрывает авторитет страны.
Поэтому они будут прикладывать все усилия, чтобы взять
очередной долг. Будут продолжаться тайные переговоры с
Россией насчет 2 миллиардов долларов, возможно, что-то
удастся продать», - считает экономист.
Он подчеркнул, что если не будут найдены источники
займов, то придется «гасить» внешнюю задолженность за
счет ЗВР, а это может негативно отразиться на валютной
стабильности страны.
«Как только начнут уменьшаться резервы, население
может пойти в банки забирать свои депозиты, в первую
очередь, валютные. Если бы у нас была рыночная
экономика, то подобный внешний долг повлиял бы на курс
валют, но у нас курс белорусского рубля диктуется
исключительно политическими решениями. Поэтому тут что-
либо прогнозировать нельзя. Если будет задача держать
курс рубля до последнего наперекор всем рыночным

- убежден Леонид Заико, экономист, руководитель
аналитического центра «Стратегия». - Петр Петрович может
там что-то говорить, но что он может один сделать против
огромной российской экономики, мировой экономики...
Сейчас мы вошли в таможенное пространство и
начинаются первые такие дефрагментации. В таможенном
пространстве работают законы общего рынка. Не наши
намерения, не Мясниковича или Прокоповича, а то, что
происходит в этом пространстве. Продукция, производимая
в России и Казахстане, может разрушать те или иные
сегменты рынка. Каких бы мы не придумывали инвестиций
в какие-то, на наш взгляд, нужные вещи, процесс уже идет
другим образом. Это - конкуренция, когда производители в
соседних странах могут полностью свести на нет все наши
усилия в модернизации предприятий... »
Как пример Леонид Заико приводит белорусские
телевизоры. Раньше 40% телевизоров в квартирах
белорусов были отечественного производства, сейчас
только 20. В сегменте телевизоров Беларусь уже
конкурировать не может, отмечает экономист.
По словам Леонида Заико, Беларусь теряет российский
рынок в автотехнике, бройлерах, свинине. Более того, в
прошлом году импорт свинины из России вырос в два раза.
«Сейчас начинают меняться пропорции, меняются
сегменты рынка, и задача номер один - отслеживать именно
это, а не бросать денег неизвестно куда. Бросали мы деньги
в телевизоры, а теперь наша отрасль телевизоров
обрушилась. И таких примеров много, практически это вся
экономика Беларуси. В таких условиях я совершенно не
исключаю, что наступит момент, когда мы будем жарить
польское мясо, которое ввезут через Россию», - считает
Леонид Заико.
Чиновники мечтают об увеличении экспорта на 85%, но
пока 75% производимой продукции за месяц, идет не за
границу, а на склады.
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законам экономики, то это угрожает очередным обвалом
белорусского рубля. Это зависит от волюнтаристских
решений белорусского режима», - уверен Лев Марголин.
Напомним, в течение июня—июля 2013 года Беларуси
необходимо выплатить $630,3 млн по внешним займам в
иностранной валюте. Еще $55,9 млн должно быть
зарезервировано по условным обязательствам в
иностранной валюте.
Общая сумма выплат по внешнему долгу в мае—июле
составит рекордные $1,315 млрд, или в среднем $438,3 млн
в месяц.
Всего в течение ближайшего года, то есть до 30 апреля 2014-
го, Беларуси необходимо выплатить по внешним займам
около $3,656 млрд.
Основной «кошелек», из которого Беларусь может взять
деньги на погашение долгов - это конечно золотовалютные
резервы. Сейчас в «подушке безопасности» нашей страны
чуть больше 8 млрд. долларов.

Беларусь уже несколько лет живет в
состоянии «кризиса, которого нет

Пока Лукашенко выступает по телевизору с
гипнотизерскими речами про стабильность, зарплата по
республике давно уже составляет 5–8 тысяч (в пересчете
на российские рубли), а цены растут с такой скоростью,
что этих денег едва хватает на питание и оплату
коммунальных услуг. Понять, насколько плохо живут
белорусы, можно по тому факту, что большинство банков
в республике уже два года предоставляют кредиты не
только на бытовую технику, но даже на обувь, и эта услуга
пользуется спросом.
При этом никто и никогда не сможет оценить реальный
уровень безработицы в Беларуси: государственные и
частные предприятия закрываются, уменьшая количество
вакансий; в службах занятости никто не регистрируется,
потому что там мизерное пособие по безработице нужно
отрабатывать озеленением города; а открытая граница с
Россией исключает возможность подсчета количества
трудовых мигрантов. Известно только, что уезжают люди
на заработки в Россию целыми бригадами, трудовыми
коллективами и семьями, потому что терять им особо
нечего. Для сравнения – воспитатель детского сада в
Москве зарабатывает в месяц в среднем 30 тысяч рублей,
а в Минске за ту же работу платят около 7 тысяч.
И вот на фоне полного отсутствия плана вывода страны
из кризиса Лукашенко решил, создавая очередную волну
безработицы, прикрыть ее популистским заявлением о
том, что всего лишь хочет оптимизировать госаппарат,
сократив «ненужных» чиновников на целых 25%. То есть
уволить предполагается 13 617 госслужащих, причем
коснется это, разумеется, не руководителей (им всего
лишь запретили иметь больше пяти заместителей),
пострадают рядовые работники. Лукашенко, подписав
указ о сокращении, милостиво дал этим людям отсрочку
на 12 месяцев при выплате кредитов на жилье и обучение
детей (за обувь придется платить вовремя).
Сэкономленные средства предполагается пустить на
повышение зарплат тем чиновникам, которые сумеют
удержаться на местах.
К счастью для служащих, о своем желании сократить
кадры диктатор объявил еще в октябре прошлого года, а
обязанность по увольнению возложил непосредственно
на руководителей увольняемых. И госсектор подготовился
к бойне, использовав знания, почерпнутые в школьной
программе по литературе и истории, скрестив методы гуру

всех чиновников Павла Ивановича Чичикова с преданиями
про потемкинские деревни. Специально под грядущее
сокращение для Лукашенко подготовили легион мертвых
душ. Первыми в дело пошли «приписки» – это когда ставка
существует, зарплата по ней начисляется, но человека,
который якобы работает на этой ставке, на самом деле
нет, а деньги делятся между участниками заговора – обычно
это начальник, кадровик и бухгалтер.
Кроме «приписок» для обеспечения очередной дури
барина в госсектор резко в последние месяцы набрали (и
еще наберут задним числом) множество сотрудников, не
глядя на их квалификацию и пригодность к работе, лишь
бы заполнить штатное расписание. Наняты они на
испытательный срок, а уволены будут вместо настоящих
госслужащих, на радость Лукашенко.
Кстати, опыт создания несуществующих рабочих мест,
зарплату с которых получают реальные работники, – это
уже сложившаяся традиция, которую белорусский
правитель завел много лет назад, когда повелел всем
выпускникам бюджетных отделений вузов отбывать
двухлетнее распределение, лишив их возможности
самостоятельно подыскать себе работу. Куда государство
пошлет – туда и поедешь. Чтобы избежать удовольствия
отработки в сельской местности, молодые специалисты
едут договариваться со своими новыми «хозяевами», что
будут числиться на рабочем месте, а зарплату за них будет
получать кто-нибудь другой. Самое нелепое, что потом эти
молодые специалисты возвращаются в свой родной город,
находят хорошую работу, но официально устроиться на нее
не могут – трудовая уже лежит в какой-нибудь деревне.
Поэтому зеркально повторяется та же схема: их ставка
оформляется на уже работающего, а тот, получив деньги,
отдает их новому сотруднику. Идея позволить всем
работать там, где они хотят, в Белоруссии приравнивается
к опасному чудачеству и вольнодумству: чего доброго,
возомнят еще, что крепостное право отменили.
Самое печальное, что белорусские чиновники и правда
ведут себя как крепостные и совсем не хотят на волю. Они
вросли в свои стулья, столы, бесконечные чаепития и
канцелярские папки. И перспектива переменить участь,
начать делать что-то самостоятельно, принимать
собственные решения пугает их сильнее, чем маленькая
зарплата и отсутствие всякой надежды на улучшения в
жизни. Им нормально сидеть в конторе за зарплату, как у
уборщицы в коммерческой фирме. У них уже способ
восприятия мира перекривился за многие годы в
госаппарате, они считают, что им, как взятым на
довольствие в зоопарк зверям, все должны приносить и
давать – пусть немного, но без перебоев.
И с этой точки зрения белорусские чиновники –
действительно мертвые души. Они готовы как угодно
изворачиваться, лишь бы местный бес не выслал их из
пекла, но не хотят те же самые усилия потратить на поиски
другой работы. Получаются какие-то дурацкие пляски
диктатора с его подданными, которым даже в голову не
приходит, что они могут и должны влиять на развитие своей
жизни самостоятельно.
Татьяна Янет, slon.ru
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Продолжение. Начало на странице 5
 У МЕНЯ ЕСТЬ МЕЧТА

Лучше, чем говорил Мартин Лютер Кинг со ступеней
Мемориала Линкольна в 1963 году, вряд ли уже скажешь.
Но своя мечта есть и у меня. Она не настолько глобальна,
как у знаменитого лидера Движения за гражданские права
чернокожих в США и касается страны, не входящей в список
самых крупных держав мира.

Так уж вышло, что жителям Беларуси, находящейся
на перекрестке Запада и Востока, всегда приходилось о
чем-то мечтать. Только в новейшей истории мы мечтали об
окончании разрухи, посеянной гражданской войной, о конце
репрессий устроенных кремлевским горцем, о конце
Великой Отечественной и, наконец, о свержении ига
большевизма. Какие-то надежды и чаяния сбылись, но это
не сделало белорусов свободными. Можно даже сказать,
что проблем прибавилось.

Детям и внукам большевиков, пользуясь
природным пацифизмом белорусов, удалось удержаться у
власти,  вновь подмять под себя страну, которая по сути
дела, никогда и не вставала с колен.

Людей, которые не читают книг, следует опасаться.
А ведь подавляющее большинство белорусских наследников
Полиграфа Шарикова ни к чему, кроме переписки Энгельса
с Каутским не прикасалось. Отсюда – их ненависть к
интеллигентам-очкарикам,  в подробностях знающих
историю своей страны и говорящих на родном языке.
Отсюда их желание подменить все истинно белорусское
бутафорией из попугайски-крикливых биллбордов «Я люблю
Беларусь!», соломенных чучел крестьян с нарисованными
улыбками, да деревянных пародий на аистов и зубров.

 Псевдопатриотам удалось выстроить свою
идеологию околпачивания, создать машину по уничтожению
национальных ценностей и оплатить народными деньгами
услуги пропагандистов, ее обслуживающих.

Ярким и печальным примером того, что из этого
получилось, являюсь я сам – белорус, который к своим
сорока годам так и не научился думать по-белорусски.

 Сначала русскоязычная школа, затем - такой же
институт, срочная служба в Москве. В начале 90-х появилась
робкая надежда – в районной газете, штатные сотрудники
были обязаны писать на белорусском. Писал. Не выпуская
из рук толстенный словарь под редакцией Кондрата
Крапивы. Но учиться родному языку долго не довелось:
грянули выборы-референдумы  и, за считанные годы, все
вернулось на круги своя.

Два государственных языка, среди которых русский
пользовался безусловным приоритетом, руководитель
страны, не умеющий и не желающий говорить на
белорусском, стали камнями преткновения на пути к моей
личной белорусизации.

 Нет ничего удивительного в том, что свои первые
романы я начал писать на русском языке. Не скажу, что не
пытался бороться с этим, но быстро понял: чтобы писать
на белорусском, следует на нем же думать, в противном
случае все литературные потуги будут не более чем
техническим переводом.

 Сегодня белорусский язык из уст русскоязычного
автора будет звучать достаточно фальшиво и надежды на
изменения у меня нет. Остается лишь мечта. Сводится она
к тому, что сын, которому сейчас двадцать лет, еще не до
конца искалечен  механизмом уничтожения национального
самосознания. О том, что земля обетованная, до которой
мне, увы, уже не суждено добраться, все же существует. О
том, что белорусы «смогут вырубить камень надежды из
горы отчаяния», стать  не аморфной массой без рода-
племени, а самостоятельной национальной единицей. О
том, что, в конце концов, мои внуки будут говорить на
белорусском языке и гордиться этим.

ЭФФЕКТ БЕЗЕНЧУКА

Согласно профессору Преображенскому читать советские
газеты перед едой не следует. Иначе рискуешь потерять
аппетит и обрести угнетенное состояние духа.
 Поразительно, но Филипп Филиппович словно бы говорил о
современных белорусских государственных СМИ.
 Любому жителю нашей страны известно, что человеку,
который хочет сохранить здравый ум и твердый рассудок,
смотреть национальное телевидение не рекомендуется. Но
куда деваться? Нет-нет, да и нарвешься на диктора от
диктатуры, который бодро, «аргументированно» рассказывает
о бесконечных бедах «загнивающего» Запада и кризисных
ужасах, творящихся в странах Евросоюза.
 Всегда считал себя человеком здравомыслящим, но
ежедневное промывание мозгов отразилось и на мне. В
первую поездку в Вильнюс отправлялся с тяжелым сердцем.
А вдруг окажется, что БТ и «СБ» в чем-то правы? Вдруг
выяснится, что простые литовцы перебиваются с хлеба на
воду и мечтают только об эмиграции в «стабильную» и
«процветающую» Беларусь?
 Короче, садился в поезд, чувствуя себя гробовщиком
Безенчуком из «Двенадцати стульев», который наслушавшись
рассказов о свирепствующем в Москве «грибе», отправился в
столицу торговать своими гробами.
 Эффект ильфопетровского персонажа сработал до конца.
Оказавшись на вокзале Вильнюса, я увидел, что трупы там
не валяются, люди бодро держатся на ногах, и некоторые из
них даже смеются.
 Прогулки по столице Литвы окончательно рассеяли
сомнения в том, что местные жители в чем-то нуждаются или
чем-то недовольны.
 Они не декларируют свою любовь к Родине с помощью
красочных биллбордов, призванных убедить кого-то в диком
патриотизме.
 Литовцы просто любят свою страну и спокойно, без истерик
и пафоса доказывают это трепетной заботой об историческом
наследии, отношением друг к другу и к иностранным гостям.
 Для того, чтобы Вильнюс был чистым, там не требуется
объявлять год наведения порядка на земле, а для того, чтобы
заниматься спортом, не необходимости вопить во все горло
о годе здоровья.
 Поразило отсутствие полиции на улицах Вильнюса в
вечернее и ночное время. Создалось впечатление, что
правоохранительных органов там нет вообще и (о чудо!) люди
преспокойно обходятся без помощи стражей закона:
свидетелем ссор или поножовщины стать так и не удалось.
 Покидая Литву, я искренне завидовал жителям этой
маленькой, но прекрасной страны и гордился тем, что когда-
то мы были единым народом.
 Теперь остается лишь надеяться, что два последних
десятилетия – просто досадная случайность, которую нам
белорусам удастся исправить, как это когда-то сделали наши
братья литовцы
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